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Symposium je určeno především pro lékaře 
oboru RFM – rehabilitační a fyzikální medicí-
na, revmatologie, revmatochirurgie, ortopedie 
a neurochirurgie. 

Během symposia proběhlo zasedání výboru 
České revmatologické společnosti JEP a setkání 
Center biologické léčby. 

V úvodu Symposia bylo uděleno čestné člen-
ství v České lékařské společnosti MUDr. M. Ole-
járové. 

Letos se odborný a vědecký program zaměřil na: 
1. Klinické vyšetření v revmatologii, především 

soustředěné na oblast vyšetření ramene, pá-
teře, kyčlí, kolen a svalové síly.

2. Polyartritidy, Spondylartritidy a systémová 
onemocnění, kdy byl důraz kladen na posta-
vení léku Metotrexátu v léčbě, popisu struktu-
rálních změn u spondylartritid, kvality života 
pacientů s Mb.Bechtěrev a různé možnosti 
biologické léčby.

3. Revmatochirurgie, která měla na programu 
techniky artroscopického vyšetření zápěstí, 
příčiny spontánních ruptur šlach ruky a jejich 
reparace a artrodésy v oblasti zadní nohy.

4. Fibromyalgie, únavový syndrom a regionální 
bolestivé syndromy, zaměřené na bolesti-
vé stavy v souvislosti s těmito syndromy 
a možnosti léčby canabisem u chronické 
bolesti.

5. Úžinové syndromy, přednesené v lokalitách 
horních a dolních končetin, chyby v terapii 
a pohledu neurologa.

6. Fyzikální léčba a balneoterapie a algoritmy 
jejího racionálního předepisování. Tato sekce 
byla zaměřena na balneoterapii podle lázeň-
ských míst, PLZ – přírodního léčivého zdroje 
a předepisování léčebných procedur. Dále 
na elektroterapii, laseroterapii, mechanote-
rapii a možnosti ergoterapie. 

XII. Slapského symposia se zúčastnilo přes 
200 účastníků, kteří hodnotili velmi vysokou úro-
veň odborného, vědeckého, ale i společenského 
programu. Akce se zúčastnili i zdravotničtí pracov-
níci Vojenské zdravotnické služby včetně VLRZ. 

Poděkování patří především prim.MUDr. Sta-
nislavu Zajíčkovi z VLL Teplice, který připravil 
velice erudovanou a velmi dobře hodnocenou 
přednášku v oboru balneoterapie. 

Zvláštní poděkování patří vedení a personálu 
Vojenské zotavovny – hotelu Měřín, za vzorné 
zabezpečení celého XII. Slapského symposia.

Prim. MUDr. Miloslav KUBÍČEK, Ph.D., MBA

V červenci navštívil 
náčelník Generálního 
štábu AČR armádní 
generál JOSEF 
BEČVÁŘ Vojenský 
rehabilitační 
ústav ve Slapech 

nad Vltavou, aby poděkoval jeho 
pracovníkům.

Vojenský rehabilitační ústav Slapy, jehož tradice 
sahá do 30. let minulého století, patří ke špičko-
vým specializovaným zdravotnickým zařízením, 
která dnes pečují nejen o vojáky, ale i o pacienty 
z řad veřejnosti. Generála Josefa Bečváře zde 
přivítal ředitel, primář MUDr. Miloslav Kubíček, 

MBA. Společně poté hovořili o  podmínkách 
a péči ve zdejším zařízení. „Musím nesmírně 
ocenit péči, kterou dlouhodobě věnují zdravotníci 
i ostatní pracovníci tohoto ústavu našim vojá-
kům, kteří během služby v misích, ale i doma 
na území republiky utrpěli úraz. To, co zde do-
kážete při návratu lidí do normálního života, 
si zaslouží naše maximální uznání,“ prohlásil 
armádní generál Josef Bečvář. 

Druhou část své návštěvy pak náčelník Ge-
nerálního štábu věnoval osobnímu rozhovoru 
s vojákem, který se právě na Slapech doléčoval 
z vážného zranění, jež utrpěl v květnu loňského 
roku během nácviku střeleb z bojových vozidel 
pěchoty BVP-2 na Libavé.

Plk. Jan ŠULC

XII. Slapské symposium

Armádní generál Bečvář ocenil zdravotní péči,  
kterou dostávají vojáci na Slapech

V ČERVNU TOHOTO ROKU proběhlo již XII. Slapské symposium tradičně ve Vojenské 
zotavovně – hotel Měřín. Jedná se o mimořádně úspěšnou odbornou akci, kterou 
pořádá od roku 1994 Vojenský rehabilitační ústav Slapy nad Vltavou ve spolupráci 
s Revmatologickou klinikou 1.LF UK Praha a Revmatologickým ústavem Praha.

Prof. MUDr. Karel Pavelka, Dr.Sc., – vědecký sekretář České revmatologické společnosti,  
ředitel Revmatologického ústavu Praha

Prim. MUDr. Miloslav Kubíček, Ph.D., MBA – ředitel 
VRÚ Slapy nad Vltavou a náměstek pro léčebně 
preventivní péči VLRZ při zahajovacím projevu
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Armádní generál Bečvář ocenil zdravotní péči,  
kterou dostávají vojáci na Slapech

Vážení čtenáři, klienti,
do rukou se Vám dostává další číslo Volareza-
News. Jak jsem ve svém minulém úvodním slově 
zmínil, budeme se v každém čísle podrobněji 
věnovat jednotlivým produktům – službám, které 
VLRZ poskytuje.

Jak při svém každodenním kontaktu s naši-
mi klienty zjišťuji, mají někdy mylné představy 
a informace o fungování Vojenských lázeňských 
a rekreačních zařízeních, včetně jejího hospoda-
ření a financování ze strany zřizovatele – Mini-
sterstva obrany ČR. Velmi často je totiž slyšet 
hlasy zaměstnanců rezortu „Jak je to možné, že 
v našem (rozuměj vojenském) zařízení máme 
cizí lidi a ještě platíme stejně jako oni“.

Jenom krátce bych chtěl vysvětlit, že Minis-
terstvo obrany přispívá v hlavní činnosti pou-
ze na úhradu vynaložených nákladů spojených 
s poskytováním služeb vyplývajících z přísluš-
ných legislativních předpisů a to pouze opráv-
něným osobám. Až na výjimky, na další rozvoj 
a zkvalitnění služeb i provoz, včetně části platů, 
si musí vydělat VLRZ svou „komerční“ činností. 
Např. na investiční rozvoj – gastro a zdravotnické 
přístroje a zajištění náhradního zdroje (agregátu) 
pro Vojenský rehabilitační ústav, obdržela VLRZ 
dotaci zřizovatele po šesti letech a to ve výši 
54 milionů korun. Tato částka se zdá být velmi 
vysoká, ale z pohledu toho, že VLRZ hospodaří 
s majetkem téměř za deset miliard korun a má 
roční obrat kolem jedné miliardy korun, není 
tato částka nijak významná, byť je velmi důleži-
tá a umožňuje naší organizaci takto „ušetřené“ 
vlastní zdroje investovat do dalšího zhodnoco-
vání majetku rezortu Ministerstva obrany.

Rovněž je třeba vnímat tu skutečnost, že za-
řízení VLRZ jsou primárně určena jako zařízení, 
která mají poskytovat rehabilitační a doléčovací 
činnost v krizových stavech, včetně zotavení 
se ze stresu z bojových situací. Stejně jako vo-
jenské nemocnice pak VLRZ má své kapacity 
a svou činnost nastavenu pro maximálně efek-
tivní využití i v nekrizových stavech. 

Na financování VLRZ ze strany rezortu MO je 
nutné se podívat i optikou Smlouvy o fungování 
Evropské unie tak, aby nedocházelo při financová-
ní VLRZ ze strany zřizovatele k nedovolené veřej-
né podpoře a narušování hospodářské soutěže.

V dnešním vydání bych Vás rád seznámil s jed-
ním z hlavních produktů, které poskytuje VLRZ 
pro svého klíčového zákazníka – AČR a tou jsou 
preventivní a mimořádné rehabilitace pro vojáky.

V  rámci poskytování tohoto produktu se 
v následujícím období počítá s postupným na-
vyšováním kapacit jednotlivých zařízení VLRZ 
a v souladu s navyšováním počtu vojáků stano-
vených KV AČR a poskytováním „PR“ i vojákům 
v rámci aktivních záloh.

Ještě než dojdeme k číslům a popisu produktu, 
včetně jeho rozvoje, je nutné říci několik informací 
k osvětlení principu plánování volných kapacit 
pro poskytování preventivních rehabilitací (PR).

Většina preventivních a  mimořádných re-
habilitací se uskutečňuje pouze v jednotlivých 
vojenských zotavovnách a až na níže uvedené 
výjimky ve vojenských lázeňských léčebnách. 
Zde se poskytují pouze rehabilitace s léčebným 
programem a ve VLL Jeseník preventivní rehabi-
litace pro „létající personál“ z důvodu prevence 
na respirační onemocnění.

Již dnes vyčleňuje VLRZ kolem 227 500 „lůžko-
dnů“ pro tento produkt (v nejbližších letech dojde 
k nárůstu cca o 15 % až na 260 000 „lůžkodnů“), 
což je přibližně 40 % celkové kapacity našich za-
řízení a asi 65 % kapacity vojenských zotavoven.

V rámci vyčleňování termínů a lokalit často 
slyšíme mnoho stížností na tyto atributy. Možná 
bychom si ale měli položit otázku – když dáme 
dostatek PR v létě na Slapy a Vranov, zůstanou 
nám nějaké kapacity pro zaměstnance a vojáky 
na dovolenou s dětmi? A co vojenští důchodci 
a váleční veteráni? Ti nemají nárok jet v  létě 
k vodě? Také jednou budete spadat do těchto ka-
tegorií. A obdobný problém je v zimě Bedřichov 
a Ovčárna. A co dětské tábory pro děti zaměst-
nanců a vojáků? Máme je zrušit? Věřte nám, že 
se snažíme najít to nejlepší řešení i když žádné 
nejlepší řešení pro všechny v rámci stávajících 
kapacit nikdy nejde najít. I proto je rozhodnuto, 
že v klíčových částech sezon (období prázdnin) 
budou kapacity pro PR minimalizovány.

S kapacitami souvisí i možnost účasti ro-
dinných příslušníků na PR vojáků. Jsou různé 
názory. Jinak to vnímá voják, jinak občanský či 
státní zaměstnanec, když mu nejsme schopni 
poskytnout domácí rekreaci, protože kapacity 
se vyčlení pro jiný produkt. Na pravidelných jed-
náních s náčelníkem Generálního štábu AČR je 
toto téma velmi aktuální a pan armádní generál 
Bečvář má velký zájem o to, aby se tyto kapacity 
vyčleňovaly. V současné době se vyčleňuje ročně 
přibližně 40 000 „lůžkodnů“ (do budoucna se počí-
tá až s 54 000 „lůžkodnů“) pro rodinné příslušníky 
s vojáky na PR, tj. přes 11 % kapacit vojenských 
zotavoven. Pokud bychom započetli i vlastní PR, 

je na tuto oblast vyčleněno zhruba 75 % kapacit 
těchto zařízení. V této souvislosti se dovolím vrátit 
na začátek svého příspěvku. Na rozdíl od jiných 
zařízení hotelového typu počítáme naše kapacity 
v „lůžkodnech“ a ne „pokojodnech“. Znamená 
to, že pokud na dvoulůžkovém pokoji je ubyto-
ván jeden klient, máme v „lůžkodnech“ čerpání 
50 % a v „pokojodnech“ 100 %. A to je i důvod, 
proč jsme se pro následující období rozhodli pro 
změny v oblasti ubytovávání rodinných přísluš-
níků na PR. Vzít si rodinného příslušníka pouze 
na víkend je pro VLRZ dnes ekonomicky velmi 
náročné a nerentabilní. Někteří vojáci tím tak řeší 
to, že jsou ubytováni na PR na pokoji sami přes 
týden a na víkend jim přijede „návštěva“. Pro naši 
organizaci to znamená významné ekonomické 
ztráty, nebo „sestěhovávání“ a „rozstěhovávání“ 
vojáků. Proto v  dalším období budou upřed-
nostňováni ti vojáci, kteří si zakoupí pobyt pro 
rodinné příslušníky na celých 14 dní, popřípadě 
týden. Tomu bude odpovídat i cena, která bude 
stanovena tak, aby rezort MO nebyl sankciono-
ván za nedovolenou veřejnou podporu a přitom 
VLRZ nebyla ve ztrátě. Kratší pobyty umožníme 
pouze v případě volných kapacit a za úhradu plně 
„komerční“ ceny. A toto jsou i ony „oprávněné“ 
kritiky za poskytování komerčních služeb. Pokud 
jsou rodinní příslušníci vojáka ubytováni pouze 
třeba na prodloužený víkend, VLRZ od rezortu 
dostane zaplaceny náklady pouze za jedno lůžko 
za vojáka. Ale co s těmi pár všedními dny v týdnu, 
kdy rodinný příslušník odjede? Kuchaře, recepční, 
pokojskou, prostě veškerý personál, nemůžeme 
poslat domů – náklady nám přitom stále zůstávají 
– vytápění, provoz bazénů apod.

Proto i v rámci legislativního procesu se VLRZ 
bude aktivně zapojovat do případné přípravy nove-
ly zákona č.  221/1999 Sb., o vojácích z povolání, 
která by měla upravit především otázky vzniku 
nároku na preventivní rehabilitaci, případně od-
stupňovat rozsah délky v návaznosti na délku doby 
služby vojáka, upravit možnosti čerpání nároku 
vojáka při mimořádné PR, jakož i úpravu možností 
účasti rodinných příslušníků vojáka na preventivní 
rehabilitaci. Součástí této novely předpokládáme 
i zpřesnění definice rodinného příslušníka tak, aby 
se předešlo problémům, které musí nyní VLRZ řešit 
vůči jednotlivým rodinným příslušníkům.

V rámci zlepšení a jednoznačného vydefinová-
ní práv a povinností jednotlivých vojáků, velitelů 
a VLRZ pro realizaci preventivních rehabilitací, je 
v současné době připravován nový rozkaz ministra 
obrany (RMO). Ten současný se totiž datuje z roku 
1999 a je poplatný době svého vzniku bez toho, 
aniž by reflektoval nejen legislativní, ale i spole-
čenský a ekonomický vývoj.

VLRZ rovněž ve spolupráci s NGŠ, Inspektorem 
AČR a dalšími kompetentními složkami rezortu řeší 
některé „nešvary“, které při čerpání preventivních 
rehabilitací vznikají.

Významným bodem nového RMO a nového 
přístupu k PR je i komplexní změna systému při-

SLOVO  
ŘEDITELE
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dělování, distribuce a redistribuce preventivních 
rehabilitací, přechod na proces plně podporovaný 
SW. V případě osvědčení se koncepce v praxi by 
dalším cílem bylo obdobné zavedení tohoto sys-
tému i pro domácí rekreace. V dnešní době má 
totiž VLRZ neúměrně vysoké transakční náklady 
na distribuci a redistribuci poukazů na PR. Z při-
bližně 17 tis. vydaných poukazů se jich cca 9 tis. 
vrátí zpět a v následné redistribuci se tyto tisíce 
poukazů, některý i několikrát, znovu přerozdělují 
na základě opět „papírových“ žádostí.

Nový systém bude spočívat v zachování do-
posud používaného obecného principu, kdy útvar 
dostane pro první kolo distribuce přidělen vyžáda-
ný počet elektronických poukazů pro oprávněné 
vojáky na poměrném principu z pohledu lokality 
i času. Na příslušném veliteli bude záležet, jak si 
nastaví systém a pravidla interního rozdělování 
a komu ten který pokaz přidělí. Systém bude 
umět možnosti rezervace poukazu ze strany vo-
jáka nebo určeného pracovníka. Rovněž bude za-

komponována možnost vojáků z různých součástí 
si dát požadavek na ubytování na stejném pokoji 
či si rovnou požádat o účast rodinných příslušní-
ků. V případě, že ve stanoveném termínu nebudou 
poukazy přiděleny, budou tyto poukazy ze všech 
součástí dány do společného „poolu“, kde si již 
všichni vojáci budou moci na stejném principu 
rezervace a následného souhlasu velitele o pou-
kaz požádat. Vyhneme se tím neustálému vracení 
a vyžadování poukazů cestou VLRZ. Samozřejmě 
půjde i již přidělený poukaz, ze služebních důvodů 
elektronicky vrátit a požádat si o nový. 

Jsem přesvědčen, že stejně jako u každé vý-
znamné změny, bude počáteční nedůvěra ve funkč-
nost celého nového procesu přidělování a čerpání 
preventivních rehabilitací, bude se poukazovat 
na chyby, které se určitě mohou vyskytnout při 
tak rozsáhlé změně, ale rovněž věřím, že nám po-
můžete a až se za pár let rozhodneme vyhodnotit 
tuto změnu, budeme ji vnímat jako pozitivní. 

Je totiž velmi jednoduché mít kategorické 

názory a přijímat unáhlené závěry bez znalosti 
některých principů, pravidel a souvislostí. Vnímám, 
že poskytnutím některých informací se možná 
pouštím na „tenký led“, protože každá informace 
se dá vytrhnout z kontextu a pak působí tak, jak 
si dotyčný představuje a potřebuje. Já jsem však 
v rámci svých zkušeností přesvědčen, že takováto 
komunikace je nezbytná, protože předchází různým 
dezinformacím, „zaručeným chodbovým zprávám“ 
a pomáhá Vám i nám v tom, že umíme pochopit 
možnosti a problémy druhé strany, což společně 
povede ke zlepšování našich služeb.

Věříme, že všechny plánované změny a při-
jímaná opatření povedou k vytvoření jasných 
a srozumitelných nabídek produktů a služeb, 
kdy zákazník ví, co a za kolik dostane.

Závěrem bych Vám, všem našim klientům, 
rád poděkoval za důvěru i přízeň a vyjádřil přání, 
abyste se k nám rádi vraceli.

 Ing. Václav STUDENÝ 
ředitel VLRZ

V RÁMCI PODZIMNÍHO SETKÁNÍ 
členských zemí Styčného výboru 
mezinárodních vojenských sociálních 
organizací v Berlíně, kterého se 
účastnili i zástupci VLRZ, došlo 
na volbu nového prezidenta organizace. 

Do čela CLIMS byla na dvouleté období zvole-
na zástupkyně portugalské sociální organizace 
IASFA paní Rita Cristovão. Mezi zásadní vytýčené 
úkoly na dané funkční období bude patřit zjedno-
dušení a zpřehlednění agendy CLIMS a potřebná 
úprava webových stránek organizace.

Zástupci jednotlivých zemí poděkovali Špa-
nělsku, které v letošním roce uspořádalo Mezi-

CLIMS Podzimní prezidentské 
zasedání CLIMS v Berlíně

národní mládežnický kemp (ICC) pro 250 dětí 
z členských zemí CLIMS mezi kterými nechyběly 
ani děti českých vojáků. Tento nákladný tábor byl 
dotován ze strany pořadatelské země částkou 
téměř tři miliony korun, kdy dotace na jedno dítě 
představovala částku téměř 12 tisíc Kč.

V průběhu bilaterálních jednání byly dohod-
nuty podmínky pro rekreaci českých vojáků 
v zařízeních jiných armád a účast dětí na ICC 
v roce 2018, které proběhne v polském Waplewu. 
Ucelený přehled možností těchto specifických 
pobytů Vám taktéž nově poskytneme v rámci 
informační tiskoviny VLRZ na rok 2018. 

Ing. Patrik LETOCHA 
Obchodní náměstek VLRZ

Od počátku září 2017 bylo úspěšně 
ve zkušebním provozu spuštěno 
internetové objednávání stravy 
ve Vojenském klubu Vyškov – 
provozech Univerzity obrany Brno.

Strávníci se této novinky již nemohli dočkat, 
a proto ji přijali s velkým nadšením, protože se 
jim tak zjednodušil přístup k objednávání stravy. 
VLRZ tak rozšířily i rozsah svých služeb. Objed-
návky jsou velmi přehledné. Strávníci si mohou 
vybrat nejenom den a typ stravy, ale také výdejnu, 
na které chtějí být stravováni. Internetové objed-
návky se synchronizují s nabídkou na terminá-

lech v jídelnách, a navíc zde strávník vidí i svůj 
aktuální zůstatek peněz na účtu. Také studenti 
různých studijních programů (např.ERASMUS) 
přivítali, že lze objednávat stravu i v anglickém 
jazyce. 

Neustále dochází ke zdokonalování programu, 
připravuje se přidání modulu BURZA, kde si stráv-
níci budou moci vybírat z vrácených objednávek 
jiných strávníků.

Lze ocenit, že po spuštění internetových ob-
jednávek nenastaly žádné větší problémy, a lidé 
se průběžně registrují  v našem systému a tuto 
službu ve velkém využívají.

(VK Vyškov)

Nový systém internetového objednávání jídel 
v brněnské Univerzitě obrany
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Úkolem byl pověřen Vojenský klub Praha, který 
připravil prezentaci české kuchyně pro zhruba 
120 hostů.

Na první pohled se může zdát, že se jedná 
o běžnou akci, kterých v rámci roku zabezpečují 
VLRZ stovky. Ale opak je pravdou. Všechen inven-
tář, suroviny a potraviny musely být dodány VLRZ, 
a samozřejmě za podmínky, že budou dodrženy 
všechny hygienické normy, což není na vzdálenost 
900 km jednoduchá logistická záležitost. 

Vše muselo být připraveno na poslední chvíli, 
aby se zkrátil čas, kdy připravené gastronomické 
speciality budou v chladícím nákladním voze 
jedoucím bez přestávky, co nejkratší dobu. Celý 
transport byl navíc z bezpečnostních důvodů 
průběžně satelitně monitorován a pro jakou-
koliv nepředvídatelnou událost připraven další 
náhradní vůz. I přes velkou vzdálenost se po-
dařilo dodržet časový harmonogram převozu, 

RECEPCE  
pro vrchní představitele  

NATO a EU 

takže vše bylo přepraveno přesně pár hodin před 
začátkem recepce. 

Tým VK Praha v počtu deseti lidí se přepravil 
do Prague House ještě pár hodin předem, aby 
připravil další nezbytné části každé úspěšné 
recepce – usadil a přichystal stoly a po příjezdu 
chladícího vozu nazdobil obložené mísy, fingers 
food, teplou kuchyni a mnoho dalšího. 

POCTOU I VÝZVOU pro Vojenská lázeňská a rekreační zařízení byla žádost 
předsedy Vojenského výboru NATO armádního generála Ing. Petra Pavla, M.A. 
o zabezpečení cateringu výroční recepce předsedy vojenského výboru NATO 
dne 29. června 2017 v Prague House v Bruselu. 

Vše se podařilo stihnout a pan generál mohl 
bez obav zahájit slavnostní recepci za dopro-
vodu Vojenského uměleckého souboru Ondráš 
přesně tak jak jsou vojáci zvyklí – včas.

O tom, že vše proběhlo v pořádku svědčí ne-
jen zápis pana armádního generála Petra Pavla 
do návštěvní knihy, ale i osobní poděkování pana 
generála, které si dovolím odcitovat: 

„Vážený pane řediteli, 
touto cestou bych Vám chtěl poděkovat 
za zabezpečení recepce pro vrchní 
představitele NATO a EU dne 29. června 2017 
v Prague House v Bruselu. Členové týmu 
Vojenského klubu Praha svým profesionálním 
a nadstandardním přístupem přispěli 
k excelentní reprezentaci České Republiky před 
zahraničními partnery.“

Je mi ctí na tomto místě poděkovat celému 
týmu zaměstnanců VK Praha a jeho řediteli panu 
Romanu Maňasovi za další úspěch VLRZ na poli 
mezinárodní kuchyně.

Ing. Václav STUDENÝ

Program lze načíst zde:

zajímavých ukázek od armádních zdravotníků, 
kynologů a specialistů od 4. brigády rychlého 
nasazení. Program Army Campu bude oboha-
cen o sportovní aktivity, jízdu na dračích lodích, 
návštěvu lanového centra a adrenalinové hry, 
které jsou obdobou nám dobře známé pevnos-
ti Boyard. Veškeré aktivity by měly směřovat 
k tomu, aby si děti mezi sebou vytvořily pevnou 
vazbu s tím, že se mohou jeden na druhého 
spolehnout, a nejen pomoc očekávat, ale také 
ji v případě potřeby druhému poskytnout. Právě 
tento princip nás vede i k mottu tábora, které 
zní „Jsme jeden tým“.  A samozřejmě když jsme 

u Army Campu, nebudou chybět ani vysílačky, 
airsoftové zbraně a další prvky přibližující vo-
jenské prostředí. 

Účastníci Army Campu se ubytují ve stanech 
s dřevěnou podsadou. Stany budou vybaveny 
postelemi s matrací, nočním stolkem a osvět-
lením na  solární baterii s  možností dobíjení 
mobilních telefonů přes USB konektor. Dětem 
budou k dispozici stacionární toalety a sprchy 
ve sportovní hale VZ Měřín. Strava se bude při-
pravovat v hotelové kuchyni, nicméně v rámci 
programu necháme přípravu jedné večeře přímo 
na dětech. Pod vedením našeho šéfkuchaře se 
naučí připravit pravý vojenský guláš ve skutečné 
polní kuchyni. 

Pokud vás tento tábor oslovil, tak nezbývá 
nic jiného než zapřemýšlet nad účastí vašich 
dětí a místo na táboře jim rezervovat na našem 
dispečinku. V roce 2018 se uskuteční dva turnu-
sy každý o čtyřiceti účastnících o které se bude 
starat pět vedoucích.

Věříme, že děti budou z nového tábora nadše-
ny a potěší je i malý dárek v podobě táborového 
trička s logem a mottem tábora.

Ing. Patrik LETOCHA

V minulém vydání našeho časopisu jsme Vám přinesli základní informaci o tom,  
že v roce 2018 bude Volareza pořádat nový typ dětského tábora s brannou tématikou. 
Co vlastně můžete od Army Campu očekávat? Tuto otázku jsme si položili také my, 
pouze zněla opačně – co vlastně dětem nabídneme?

Co můžete očekávat od  
ARMY CAMPU?

Samozřejmě jsme z internetu zjistili, že Army 
Camp není v  českých podmínkách žádnou 
novinkou a v zásadě se jedná o oblíbený typ 
táborů. Někde dokonce oblékají děti do unifo-
rem, baretů a dávají jim i vojenské hodnosti, 
kterými se děti oslovují. Takový typ tábora 
od nás nečekejte. Chceme, aby děti v dětském 
věku zůstaly dětmi a povolání vojáka jim Army 
Camp přiblížil a motivoval je k vnímání poslání 
armády v rámci České republiky. Právě z výše 
uvedeného důvodu byla podpora Army Campů 
VLRZ zahrnuta i do projektu POKOS (Příprava 
občanů k obraně státu). Děti shlédnou množství 

5



i více. A proč by měly přijet? Protože chystá-
me bombastický den plný zábavy a atrakcí pro 
děti i dospělé. Již dnes trochu prozradíme, jaký 
program na vás bude čekat. 

Především se uskuteční celá plejáda atraktiv-
ních ukázek armády, policie, hasičů, modelářů, 
závodníků a také se objeví noví „živí“ dinosauři. 
K tomu přidáme celodenní zajímavou filmoté-
ku v kině, plavby našim parníkem po Slapech 
a skákací hrad.

Pro děti je taktéž připravena Velká hra o ceny, 
které je čekají v případě úspěšného absolvování 
deseti zajímavých aktivit. A co je nejdůležitější. 
V areálu bude i venkovní podium s celodenním 
zábavným programem. Jeho součástí bude 
mimo jiné koncert Maxíků nebo Pirátská po-
hádka dětského divadélka Romaneto. Nejen pro 
děti bude jistě zajímavá i autogramiáda spojená 
s ukázkou závodních strojů českého účastníka 
Rallye Dakar – Lukáše Kvapila.

V příštím čísle Vám již ukážeme mapku areálu 
s kompletním programem a rozmístěním všech 
atrakcí. V případě zájmu o rezervaci míst pro 
autobusové zájezdy na tuto akci kontaktujte náš 
servis na telefonu 973 201 622.

Těšíme se s Vámi, že si akci náležitě užijeme.

Vaše Volareza

Není novinkou, že do eventové nabídky 
Volarezy patří i dětské dny. 
Ale to, co chystáme v roce 2018, 
je „mega event“ Dětský den Volarezy.

Jisté je, že se akce uskuteční ve venkovním 
areá lu Vojenské zotavovny Měřín v  sobotu 
2. června 2018 od 11,00 do 17,00 hodin. Neví-
me však, kolik vás přijede. Věříme že hodně. 
Připravujeme se na to, že dětí může být 500 

Dětský den Volarezy 
pro děti vojáků
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V diskusi příslušníků španělských vzdušných sil, 
vyhrála Praha těsně před Karlovými Vary a Čes-
kým Krumlovem.

Dvacet příslušníků španělského letectva s man-
želkami zahájilo svůj pobyt v hotelu Bellevue v Karlo-
vých Varech. Poklidný lázeňský život plně vyhovoval 
španělskému klidnému způsobu trávení dovolené. 
Příjemným zpestřením byla návštěva muzea Be-
cher a dopolední výlet do Lok te. Mohutný loketský 
hrad návštěvníkům jistě připomínal gotické hrady 
centrální španělské Castilie, po kterých tato auto-
nomní oblast také nese svoje jméno. Celodenní 
výlet po lázeňském trojúhelníku pak byl objevnou 
cestou po kouzlech a odstínech lázeňských stře-
disek. Mariánské lázně působily na španělské 
návštěvníky dojmem obrovského parku plného 
stavebních perel a Františkovy Lázně zaujaly svojí 
upraveností a architektonickou homogenností.

Druhá, hektičtější polovina pobytu, byla ve zna-
mení Prahy, rušného turistického centra, které je 
v období prázdnin v obležení návštěvníků z celého 
světa. Tato skutečnost se projevila hned při první 
návštěvě, kterou byla prohlídka Pražského hra-
du – nejnavštěvovanější pražské památky s více 
než dvěma milióny návštěvníky ročně. Trpělivost 
ve frontě na vstup do areálu hradu a jeho jednotli-
vých prostor se vyplatila. „Bylo to úchvatné, Praha 
je monumentální a její architektura okouzluje“, 
uvedl José Javier Espariz z Madridu.

Statistiky říkají, že více než 90 procent zahra-
ničních turistů zůstává v Praze a hlavní město 
opouštějí jen na sporadické výlety, mezi kterými 
vítězí Karlovy Vary, Český Krumlov a Kutná Hora. 
Právě jihočeská perla se také stala cílem celo-
denního výletu španělských návštěvníků. „Jsem 
nadšená a jednou bych chtěla jet znovu do České-
ho Krumlova a strávit zde několik dní, abych si tu 
krásu plně vychutnala“, uvedla Ana Rosa Casiano. 
Nově zrestaurované domy, ve kterých vznikají 
další hotely, jí k tomu jistě dávají příležitost.

Návrat do Prahy znamenal objevování dalších 
nesčetných památek, které okouzlují všechny 
její návštěvníky. Nezapomenutelným zážitkem 
bylo zhlédnutí Pražského Jezulátka a společná 
modlitba. Projížďka historickou tramvají cent-
rem hlavního města a projížďka lodí po Vltavě 
od přístaviště Na Františku po Vyšehrad a zpět 
dávaly španělským přátelům zvláštní možnost 
vidět mnoho památek z  jiné perspektivy, než 
tomu je z pozice turisty-chodce.

Objevování rozdílů mezi způsobem života 
obou zemí a jejich porovnávání bylo další kapi-
tolou během pobytu španělských letců. A nut-
no říci, že se dokázali vyrovnat skoro se všemi 
nástrahami. Přestože to pro některé nebylo 
jednoduché, poměrně rychle se přizpůsobili 
odlišnému časovému režimu, zvykli si na jinou 
skladbu stravování či větší dochvilnost.

Připravený program a ubytování v hotelech 
Bellevue a DAP byly hodnoceny jako výborné 
a také personál obou hotelů sklidil pochvalu 
za profesionalitu a vstřícnost. „Pobyt v České 
republice byl velmi dobře připraven a realizován. 
Jeho předností byla různorodost prostředí a roz-
hodně ho doporučím kolegům“, hodnotil vedoucí 
skupiny plukovník Juan Requena. 

Po desetidenním pobytu s hromadou vzpomí-
nek a dojmů, ale také s potvrzením českého všude 
dobře doma nejlépe, odlétala spokojená skupina 
zpět do Madridu, aby se z něho vydala po celé 
zemi, více jak šestkrát větší než Česká republika, 
do svých domovů. Někteří až na Kanárské ostrovy, 
tedy dále než na ten středověký konec světa.

* * *
Podobný program, jako skupina španělského 

vojenského letectva, měli příslušníci španělského 
vojenského námořnictva. Změna byla jen v tom, 
že zatímco letci v Praze končili, námořníci v na-
šem hlavním městě svůj pobyt u nás začínali. 
O tom, že se jim v Čechách líbilo a že o ně bylo 
dobře všestranně postaráno, hovořili před ná-
vratem domů sami Španělé. Vedoucí skupiny 
vojenského námořnictva plukovník Juan Fontan 
Suanzes, kterého jsme zastihli při prohlídce Praž-
ského hradu, nám řekl: „Já osobně jsem v České 
republice poprvé a moc se mi tu líbí. Jsem rád, že 
mně bylo umožněno navštívit vaši zemi. V našem 
vojenském námořnictvu proběhl výběr lidí, kteří 
mohli letět do České republiky. Zohledňovalo se 
přitom, zda zájemce byl v zahraničí na podobné 
dovolené loni nebo předloni i jaký je jeho aktuální 
vztah k rezortu, přičemž přednost měli aktivní 
vojáci z povolání.“ Vojáci, chránící španělské nebe 
i moře, se z Čech vraceli domů velmi spokojeni. 

 Dr. Vladimír ŠIDLA, CSc., foto autor a VLRZ

Španělští vojenští námořníci s manželkami  
při prohlídce prvního nádvoří Pražského hradu

Příslušníci španělského vojenského letectva  
při projížďce Prahou historickou tramvají

… a ještě skupinovou fotku na památku z Českého Krumlova

Z KONCE SVĚTA  
AŽ DO ČECH
Ve druhé polovině července navštívili v rámci spolupráce CLIMS (Styčný výbor 
mezinárodních vojenských sociálních organizací) zařízení VOLAREZY příslušníci 
španělských ozbrojených sil. Dvě skupiny (vojenské námořnictvo a letectvo v počtu 
sedmdesáti osob) ocenily vysokou úroveň poskytovaných služeb VOLAREZY i péči, 
která jim byla po celou dobu poskytována. Během desetidenního pobytu v Čechách 
navštívili španělští vojáci nejvýznamnější pamětihodnosti Prahy, západočeského 
„lázeňského trojúhelníku“ a Českého Krumlova. Zavítali i na hrad Loket. V Praze se 
navíc projeli historickou tramvají a zúčastnili se večerní plavby po Vltavě. 
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Autobus s účastníky letní rekreace pro důchodce 
právě vyjížděl od zotavovny na jeden z výletů – 
do Strnadic na Benešovsku. Mají tam muzeum 
automobilů zaměřené na poválečné vozy pře-
devším ze zemí někdejšího východního bloku. 
Expozice zahrnuje více než stovku aut, dalších 
asi pět desítek je umístěno v otevřeném depozi-
tu. Návštěvníci si mohou připomenout, v jakých 
vozech lidé z někdejších socialistických zemí 
jezdili od roku 1948 až do 90. let. Sbírka mapuje 
vývoj poválečných automobilů napříč zeměmi 
tehdejšího východního bloku, ale neopomíjí ani 
kontext doby. Na  informačních panelech se 
návštěvník například dozví, kolik který vůz stál 
a další zajímavosti. Například v části nazvané 
„Od zavinovačky k sametu“ si člověk dříve naro-
zený může na vývoji v automobilovém průmyslu 
připomenout svůj život až do listopadové revo-
luce v roce 1989 – jaká auta ho provázela, když 
se narodil, když byl ve škole nebo na dovolené. 
Několik exponátů je zapůjčeno z Vojenského 
muzea Lešany.

Hlavně pánům se v  retroautomuzeu líbilo. 
To nám potvrdil i podplukovník ve výslužbě Jiří 
Skalický. Třiatřicet let svého života strávil na le-
tišti v Žatci. Teď vítá, že si rezort touto formou 
vzpomněl na vojenské důchodce. „Nejen tahle 
nevšední sbírka aut, ale celý program dovolené 
je velmi zajímavý. Byli jsme na návštěvě Vojen-
ského muzea Lešany, na Konopišti a každý den 
máme na výběr z celé řady pohybových aktivit.“ 
S ohledem na věk a fyzické možnosti si účastníci 

letní rekreace mohli zasportovat, byl pro ně připra-
ven petanque, bowling, discgolf, lodě i šlapadla. 
Komu z toho sportování a výletů bolelo tělo, mohl 
si zajít každý den zaplavat do bazénu, dopřát si 
vířivku, saunu nebo třeba masáž.

Bývalý vojenský meteorolog, major ve výslužbě 
Vlastislav Šoustar nám řekl: „Je dobře, že se naše 
armáda umí postarat o své lidi, kteří jí zasvětili 
mnohdy nejlepší léta svého života a dá jim na do-

volenou i příspěvek. To v jiných rezortech zdaleka 
tak není. Já mám v armádě odslouženo devěta-
třicet let. Mohu tedy také posoudit, jak se změnila 
za ta léta VOLAREZA. Pamatuji ještě, jak jsme 
v jižních Čechách v Jenišově chodívali během 
rehabilitací chytat ryby a opékali je venku u ohně. 
Dneska je všechno jiné, modernější. Dnešní vojáci 
mají takové možnosti rekreace a sportování o kte-
rých se nám ani nesnilo. Je to vidět i tady v Měříně. 
Krásné wellness centrum, moderní sportoviště, 
hezké ubytování i dobrá strava.“

V den naší návštěvy mezi rekreanty – seniory 
bylo na programu večerní grilování s hudbou 
a tancem. Kdo nechtěl, nemusel. Mohl pak jít 
do jídelny na klasickou večeři. Dobrá polovina 
se ale rozhodla pro grilovačku a posezení venku 
ve stanu, ač počasí vypadalo dost nejistě. K dob-
ré náladě přispělo muzikantské duo Horváth 
Band, které svůj repertoár skvěle přizpůsobilo 
věku posluchačů. 

„Na tuhle formu rekreace jsme se přihlásili již 
v prosinci. No a vyšlo to. Moc se nám tu líbí, je 
o nás dobře postaráno. Objeli jsme s manžel-
kou snad celý svět a můžeme tedy porovnávat. 
I ubytování na šest nocí je pro nás tak akorát. 
Už teď uvažujeme, do kterého zařízení VOLA-
REZY se vydáme příští rok. Láká nás Jeseník, 
tak snad nám to vyjde,“ dodává na závěr naší 
návštěvy bývalý vojenský policista podplukovník 
ve výslužbě Stanislav Štycký za souhlasného 
přitakávání své manželky.

 Text a foto:  /Kup/

LETOŠNÍ NOVINKOU na poli domácích rekreací bylo vydání speciální edice 
poukazů na letní rekreaci pro vojenské důchodce. S jakým ohlasem se setkala tato 
iniciativa? Jedním slovem by se dalo napsat – značným. Vždyť se jí zúčastnilo přes 
150 vojenských důchodců. Samotná účast však ještě nevypovídá o spokojenosti 
klientů. Abychom získali přesnější a objektivnější informace o celé akci, zajeli jsme se 
na Slapy do Vojenské zotavovny Měřín mezi vojenské důchodce podívat.

Letní rekreace 
pro vojenské důchodce
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Nosnou částí celého záměru v lázeňském domu 
Kijev je komplexní rekonstrukce zdravotnického 
úseku, zahrnující obě podlaží jižního křídla budovy. 
Hlavní část této rekonstrukce spočívá zejména 
ve výměně technických zařízení a instalací, kdy 
stávající, opotřebované a poruchové budou vymě-
něny za nové moderní, s vyšší kvalitou materiálů 
i technologií a provozně úspornější. Vedle této 
čistě technické stránky věci budou kompletně vy-
měněny povrchové hmoty a vnitřní vybavení a kli-
enti léčebny se tak v rámci celého prostoru, kam 
je soustředěna hlavní část lázeňské péče, dočkají 
zásadního vylepšení kultury prostředí v čekárnách, 

ordinacích, hygienických zařízeních, tělocvičně 
i v bazénu. Jistě příjemným překvapením pro kaž-
dého hosta pak bude doplnění nového relaxačního 
vířivého bazénu. Technologicky náročná opatření 
si vyžádají provozní přestávku budovy v trvání více 
než půl roku. A jelikož je jisté, že taktové přerušení 
provozu se pak nebude dlouho opakovat, budou 
v nadcházející provozní přestávce provedeny další 
potřebné stavební práce a úpravy. 

Zcela zásadně se upraví dispozice vstupu 
a vstupní haly, v současnosti při styku klienta 
s  recepcí prostorově zcela nevyhovující. Vy-
bouráním nosné střední zdi dojde ke zvetšení 
vstupního prostoru a uvolnění hlavního komu-
nikačního průchodu ke schodišti a k výtahu. 
Výtah v  dispozici hlavního schodiště bude 
vyměněn za nový se všemi komfortními prvky, 
které současné moderní výtahové technolo-
gie nabízejí. Recepce bude přesunuta nalevo  
od vstupu a nový recepční pult svými rozměry 
a provedením umožní komfortnější přístup hostů 
k recepčním službám a rychlejší odbavení. Sou-

časně s tím bude rozšířen a zpříjemněn prostor 
pro čekající hosty a ve vstupní hale budou pro 
jejich potřeby vybudovány nové toalety.

Z  dalších prací, které mají významný vliv 
na zvýšení kvality vnitřního prostředí budovy  
i úrovně poskytovaných služeb, jsou význam-
né stavební úpravy chodeb a schodišť v celé 
ubytovací částí budovy. Nové povrchy a ma-
teriály dodají těmto prostorům nejen příjem-
ný vzhled. K  tomu budou provedeny nové 
rozvody slaboproudých instalací pro budoucí 
aplikace systémů elektronických kartových 
vstupů a internetových a interaktivních služeb  
u všech hotelových pokojů. Pro bezpečnost hos-
tů bude v komunikačních prostorech ubytovací 
části vybudován kamerový systém. 

Volareza si je také vědoma hodnoty budovy 
i skutečnosti, že lázeňský dům Kijev je součástí 
městské památkové rezervace Františkovy Lázně. 
Všechny kroky, rozsah prací a zejména záměr 
použití nových hmot a materiálů je pravidelně 
konzultován s orgány ochrany památkové péče 
Městského úřadu Cheb i pracovištěm Národního 
památkové ústavu v Lokti. Významnou složkou 
nadcházejícího stavebního záměru z tohoto hledis-
ka je kompletní oprava uliční fasády hlavní budovy 
i přístavby  zdravotnického úseku. Za tím účelem 
byl již proveden restaurátorský průzkum obsahující 
přes osmdesát sond na všech možných místech 
fasády. Podle jeho výsledků bude památkáři urče-
na budoucí podoba budovy co do barev a odstínů. 
Takový postup a očekávaný výsledek zaručuje 
důstojné postavení naší budovy v celém urbani-
stickém komplexu lázeňského města.

Zbývá dodat, že rekonstrukce bude zahájena 
v prosinci letošního roku a zaměstnanci Lázeň-
ského domu Kijev se budou těšit na klienty v no-
vém prostředí od července roku 2018.

Ing. Pavel BARČÁK

Příjemným překvapením jistě bude 
nový relaxační vířivý bazén. 

Salonek z foyer

Vojenská lázeňská a rekreační zařízení pokračují v nastoleném trendu renovace 
svých lázeňských objektů. Po vloni zahájených rekonstrukcích budov Sadový Pramen 
v Karlových Varech a Silesie v Jeseníku přichází v letošním roce na řadu budova 
lázeňského domu Kijev ve Františkových Lázních. Společný jmenovatel všech akcí je 
jednoznačný – zvyšování kvality prostředí pro příjemný pobyt všech klientů a aplikace 
moderních technologií pro zvyšování standardu a nabídky poskytovaných služeb.

Co čeká Vojenský lázeňský 
dům Františkovy Lázně?

V Karlových Varech byl po rekonstrukci 
znovu otevřen LÁZEŇSKÝ DŮM SADOVÝ 
PRAMEN. Primárně byla zrekonstruována 
ubytovací část léčebny.

Tím došlo k přesunu všech účastníků preven-
tivních rehabilitací z lázeňského domu Chopin 

Lázeňský dům Sadový Pramen znovu otevřen

(projde rekonstrukcí) do Sadového Pramenu. 
Celkově tak budou ročně poskytnuty služby více 
než šesti stům rehabilitantů (400 PR s wellness 
programem a 233 PR na lékařský návrh). Ješ-
tě do konce letošního roku bude v lázeňském 
domě Sadový Pramen rehabilitována stovka 
příslušníků rezortu.

Letní rekreace 
pro vojenské důchodce
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VODÁCKÝ SPORT MÁ DLOUHOU 
HISTORII. Za vůbec prvního vodáka 
u nás je považován Pažit z Měňan, 
který brázdil vody Berounky před 
dávnými staletími. Jeho podobiznu 
je možno vidět na Karlštejně. 
Prvním kajakářem byl rytíř Zachař 
z Pašiněvsi, žijící v první polovině 
16. století. Byl známým cestovatelem 
a když se vrátil z cesty po Skandinávii 
a Laponsku, přivezl si odtamtud 
eskymácký kajak, který používal 
k rybolovu a „turistice“. 

Svoji historii má také plavba na raftech. Legendy 
se vyprávějí například o prvních pionýrech, kteří 
na nich zdolávali s nasazením vlastního života 
peřeje řeky Colorado v arizonském Grand Canyo-
nu. Obliba plavby na raftech enormně stoupla 
v posledních desetiletích. Jsou cenově stále 
dostupnější a výrobně dokonalejší. Je radost 
a potěšení se na nich plavit. K velké popularitě 
tohoto sportu u nás přispívá také internetový 
portál www.raft, který od roku 1999 poskytuje 

Z KARLOVÝCH VARŮ
vodákům veškeré potřebné aktuální informace 
o sjízdnosti řek, bezpečnosti plavby a mnoha 
dalších otázkách, spojených s tímto sportem. 

Klienti VOLAREZY si oblíbili zdolávání řeky 
Ohře během svých preventivních rehabilitací 
a domácích rekreací v Karlových Varech. Od ho-
telu Bellevue se vydávají autobusem na start 
hned několika zajímavých tras. Snad nejkrásnější 
přírodní scenérie, kterou rafty proplouvají, je v ob-
lasti Svatošských skal. Tam můžete při pohledu 

na skalní velikány a klikatící se řeku plnou peřejí, 
popustit uzdu své představivosti. Zdejší krajina 
inspirovala odedávna trempy, vodní skauty a vo-
dáky, kteří se vyznávali ze svých pocitů v písních 
u táborových ohňů na březích řeky. Přestože 
na některých úsecích plavby dnes ruší vodáky 
ozvěny civilizace, proplouvá se mnohde i místy 
ticha a klidu v dokonalém souznění s přírodou.

Mezi preventivními rehabilitanty, kteří raftům 
zcela propadli a na „rehábku s tělovýchovným 
programem“ kvůli nim jezdí do Karlových Varů 
každý rok, je i praporčice Naďa Mezková. Sama 

Krásná příroda je všude kolem 
Karlových Varů. S přáteli proto 
provozujeme cykloturistiku, podnikáme 
i turistické výšlapy do okolí – třeba 
na rozhlednu Diana, Tři kříže, 
Andělskou Horu nebo na Jelení skok.

RAFŤÁCI 
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bruslích, jsou v nabídce i kulturní aktivity včetně 
lákavé a bylinkami provoněné návštěvy Muzea 
Jana Bechera.

Plavba na raftech po Ohři není jen doménou 
rehabilitantů. Stačí, když se dá dohromady bě-
hem domácí rekreace v hotelu Bellevue parta 
zájemců o rafting a je příznivé počasí s dosta-
tečným množstvím vody v řece. Autobus je do-
veze až k vodě a pod vedením tělovýchovného 
instruktora se mohou vydat na plavbu. Po jejím 
skončení se zase vrací autobusem do hotelu. 
Mnoho domácích rekreantů se i se svými dětmi 
projelo peřejemi i klidnou hladinou Ohře také 
letos. VOLAREZA počítá s využitím raftů klienty 
při pobytu v Karlových Varech i v příštím roce. 
Vodáctví v této podobě je víc než sport. Je to 
někdy až adrenalinová kultovní záležitost s pří-
chutí romantiky. Přijďte se přesvědčit…

Dr. Václav KUPILÍK
Foto: autor a Z. Brtník (1)  

říká: „Tady to fakt nemá chybu. Dřív jsem jezdíva-
la na Špičák, na Hůrku, do Měřína i na Ovčárnu. 
I tam bylo moc fajn a našla jsem si řadu možností 
sportovního vyžití. Na Bellevue se ale scházíme 
každoročně parta rafťáků a plavíme se během 
pobytu hned několikrát. Krásná příroda je všude 
kolem Karlových Varů. S přáteli proto provozuje-
me cykloturistiku, podnikáme i turistické výšlapy 
do okolí – třeba na rozhlednu Diana, Tři kříže, 
Andělskou Horu nebo na Jelení skok. V hotelu 
velmi dobře vaří a ubytování je super.“ 

Nadporučík Petr Witt si přijel zajezdit na raf-
tech z Pardubic, kde slouží. Vzal s sebou i manže-
lu a čtyřletého syna Adámka. Žena v pokročilém 
stádiu těhotenství raději zůstala v hotelu, ale 
kluk s  tátou, nadšeni z plavby v předchozím 
dnu z Dubiny do Vojkovic, si šli rafty zopáknout 
po jiné trase – do Královského Poříčí. „U naše-
ho útvaru je o Karlovy Vary veliký zájem a tak 
jsem rád, že jsme se sem dostali. Jako rodina 
dáváme přednost letním sportům a těžko bych 
tu hledal nějaké nedostatky. Chodíme i do pří-
rodního koupaliště, máme možnost wellness 
procedur, můžeme si zahrát tenis i golf. Ve městě 
je spousta možností kulturního vyžití, ochutná-
váme léčivou vodu…“, vyjmenovává nadporučík 
Witt možnosti všestranného vyžití během pobytu 
ve světoznámých lázních a spolu s dalšími re-
habilitanty si pochvaluje i péči tělovýchovných 
pracovníků VOLAREZY PaedDr. Zdeňka Brtníka, 
CSc., a Mgr. Romana Špačka, kteří jsou s nimi 
po celou dobu rehabilitací s tělovýchovným pro-
gramem na sportovištích i na řece a zasvěcují 
je do tajů a pravidel i méně běžně provozova-
ných sportů jako je golf nebo třeba právě plav-
ba na raftech. Mnozí klienti si pochvalují jejich 
profesionální a přitom přátelský až kamarádský 
přístup i na sociálních sítích.

Na preventivní rehabilitace s tělovýchovným 
programem se nehlásí, jak by se mohlo zdát, 
jen vysportovaní jedinci a bojovníci od elitních 
útvarů. Mezi raftaři jsme zastihli také třeba 
vojenského kaplana podplukovníka Miloslava 
Kloubka, působícího v Praze. Když jsme ho zpo-
vídali, proč je právě tady, svěřil se nám tento 
kněz Církve bratrské s tím, že rád a často spor-
tuje a že kromě raftů také jezdí na kole v okolí 
lázeňské metropole. Kromě Karlových Varů si 
oblíbil Vranov i Malý Šišák, kam dříve jezdíval 
na preventivní rehabilitaci.

Při letmém pohledu do  plánu karlovarské 
preventivní rehabilitace s tělovýchovným pro-
gramem je vidět, že nabídka sportovních aktivit 
je vskutku velice pestrá. A navíc – kromě tě-
lovýchovy a sportu, zastoupeného v programu 
od míčových her až po  jízdu na kolečkových 
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LÁZEŇSKÉ SLAVNOSTI
kulturní událost pro návštěvníky  
z domova i z ciziny

A jako na každém lázeňském promenádním kon-
certě nesměla chybět ani posluchačsky velmi 
oblíbená Hapkova Hudba pro fontánu. Jako 
druhý dirigent se v parném letním odpoledni 
představil mjr. Josef Kučera. Na koncert přišla 
spousta lidí, zejména z řad lázeňských hostů 
a turistů z Čech a Německa. Proto byly jednot-
livé skladby uváděny také v němčině. Armáda 
využila akce k náborové prezentaci do svých řad 
prostřednictvím letáků a dalších tiskovin, které 
byly návštěvníkům k dispozici. Pro celý orchestr 
připravila Volareza občerstvení ve své Vojenské 
lázeňské léčebně – lázeňském domě Kijev.

Den otevřených dveří
Ředitel Vojenské lázeňské léčebny Františkovy 
Lázně Doc. Ing. Karel Kotek, CSc. uspořádal v den 

koncertu Ústřední hudby AČR tradiční Den otevře-
ných dveří v lázeňském domě Kijev. Ten je od před-
válečných dob významnou dominantou lázeňské 
části města. Přišly desítky lidí, aby si prohlédly 
interiéry lázeňského domu – od pokojů přes jídelnu 
až po léčebnou a relaxační část. Návštěvnící se 
zajímali o ceny ubytování, příspěvky pojišťoven, 
volné termíny, optimální délku léčby a dotazovali 
se na změny, které léčebnu čekají v souvislosti 
s modernizací části vstupního interiéru.

Slavilo se i jinde. Lázně zažívají návrat 
klientely – přijedete i vy?
Slavnosti při příležitosti zahájení lázeňské sezóny 
se tradičně konají i v Karlových Varech, Teplicích 
a Jeseníku, kde má Volareza svá lázeňská zaříze-
ní. Například v Jeseníku se VOLAREZA postarala 
o vystoupení vojenské hudby z Olomouce. Také 
tam se promenádní koncert (jediného vojenského 
dechového tělesa na Moravě), líbil a významně 
přispěl k propagaci armády na veřejnosti. 

Podle aktuálních statistik dochází opět k roz-
voji českého lázeňství, což je nejvíce patrno 
v Karlových Varech. Cena lidského zdraví se 
nadá ničím vyvážit. Navíc roste počet seniorů, 
kteří snad nejvíce potřebují rehabilitaci organis-
mu a lázeňskou léčbu. Lázně navíc lákají svým 
bohatým kulturním a společenským programem, 
jak jsme ukázali, při nejrůznějších akcích. Největ-
ší z nich bývá právě zahájení lázeňské sezóny. 
Účastníky této akce často bývají běžní návštěv-
níci, kteří se prostě přijeli jen podívat a pobavit. 
A vůbec přitom nemusí patřit mezi lázeňskou 
klientelu. Na své si přijdou opravdu všichni. To 
zcela nepochybně bude platit i pro sezónu 2018.

Text a foto:  /Kup/

Zahájení lázeňské sezóny
Pro návštěvníky Františkových Lázní byl letos 
v rámci slavnostního zahájení lázeňské sezóny 
připraven pestrý program, ze kterého si každý vy-
bral. V kostele Povýšení sv. Kříže se konala slav-
nostní mše, po které organizátoři akce otevřeli 
jarmark na Národní třídě. Následovalo svěcení 
Františkova pramene a Glauberových pramenů. 
Herci Západočeského divadla v Chebu pak při-
pomněli, jak asi vypadalo, když město navštívil 
Goethe a Strauss. Připraven byl také koncert 
v pavilonu u Františka, kde si mohli návštěvníci 
vyslechnout skladby především Johanna Strau-
sse mladšího. Nejen pro milovníky jazzové hudby 
bylo nachystáno vystoupení skupiny Dixieland 
Messengers Praha. Zazpívat přijel i František 
Nedvěd. Přítomné před altánem uvedli do varu 
pánové Pokorný s Ondráčkem, neboli Těžkej 
Pokondr. Slavnost ukončil velkolepý ohňostroj.

Promenádní koncert v režii vojáků
Zanedlouho po zahájení lázeňské sezóny přijeli 
do Františkových Lázní zahrát z iniciativy Vojen-
ských lázeňských a rekreačních zařízení armádní 
muzikanti. Náš reprezentační orchestr – Ústřední 
hudba Armády České republiky, je znám hudební-
mu publiku z Německa, Rakouska, Francie a dal-
ších zemí především z mezinárodních festivalů 
vojenských dechových hudeb. Do Františkových 
Lázní přijel v šedesátičlenném obsazení zahrát 
„Kolonádní koncert“, při kterém vsadil na osvěd-
čené skladby, kterým tleskalo publikum ještě 
za éry slavného dirigenta plk. Karla Bělohoub-
ka. Pod taktovkou dirigenta mjr. Petra Spinka 
zazněl Florentinský pochod J. Fučíka a po něm 
následovaly skladby A. Dvořáka, J. Strausse ml., 
A. Chačaturjana a dalších hudebních velikánů. 

Ředitel léčebny Karel Kotek odpovídá během 
Dne otevřených dveří případným zájemcům 
o pobyt na jejich četné dotazy.

Promenádní koncert Ústřední hudby AČR  
měl velmi dobrou uměleckou úroveň.  
S ohledem na posluchače byl uváděn 
v českém a německém jazyce.

Vojenská lázeňská léčebna – lázeňský dům Kijev ve Františkových 
Lázních patří k významným dominantám lázeňského centra.
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Tipy na vánoční dárky 
pro Vás a Vaše blízké

Víkendový pobyt 
v Karlových Varech s lyžováním

Na lyže do Jeseníků
Ideální lokalita pro vyznavače běžeckého lyžování, 
ale i sjezdovek v blízkosti hotelu Ovčárna pod Pradědem***.
Termín: 15.–28.1. 2018 (minimálně 6 nocí)
Cena: od 4 500 Kč pro dospělou osobu za pobyt se snídaní
Bonus pro Vás při objednání do 15. 12. 2017:  
 1x denně vstup do bazénu na 30 minut,  
 1x denně vstup do fitness na 60 minut
Rezervace: e-mail: volareza-info@vlrz.cz, 
 telefon: 973 483 402, 973 483 411

Návštěvníci a rekreanti Volarezy mají ve Špin-
dlerově Mlýně v zimním období skvělou šanci 
využít širokou nabídku zážitkových aktivit spo-
lečnosti Yellow point. Jedná se např. o jízdu se 
psím spřežením, projížďky na sněžných skútrech 
a čtyřkolkách, pro rodiny s dětmi se skvěle hodí 
osvětlená sáňkařská dráha, která nabízí denní 
i večerní jízdy. A samozřejmě pro lyžaře a snow-
boardisty je tu i  lyžařská škola, kde si přijdou 
na své úplní začátečníci i pokročilí milovníci 
zasněžených svahů.

VÁNOČNÍ MŠE  
na Ovčárně pod Pradědem
Letos o vánočních svátcích bude v zařízení 
VLRZ sloužena poprvé mše svatá. Boho-
služba se bude konat od 20:30  hodin v pro-
storách vojenské zotavovny Ovčárna pod 
Pradědem. Tato mše bude zajištěna ve spo-
lupráci s Duchovní službou AČR. Zúčastní 
se jí jak hosté, tak i hoteloví zaměstnanci. 
Tím bude položen základ nové, věřme, že 
dlouholeté  tradici. Na vánoční bohoslužbu 
jsou zváni i všichni naši čtenáři.

Relaxujte o víkendu v hotelu Bellevue***, 
který můžete využít i pro lyžování ve Skiareálu Klínovec.
Termíny:  26.–28.1., 9.–11.2., 23–25.2., 9.–11.3., 23.–25.3. 2018
Cena: od 1 380 Kč pro dospělou osobu s polopenzí za pobyt
Bonus pro Vás při objednání do 18. 12. 2017:  
 1x denně vstup do vířivé vany (30 min.),  
 nebo finské, parní sauny (90 min.)
Rezervace: e-mail: volareza-info@vlrz.cz, telefon: 973 348 111

Při rezervaci prosím uveďte 
kód:  Volareza NEWS

Při rezervaci prosím uveďte 
kód:  Volareza NEWS

od 1 380 Kč

od 4 500 Kč
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Novinkou nadcházející zimní sezóny 
ve Špindlerově Mlýně bude nově 
postavená čtyřsedačková lanovka 
vedoucí z Horních Míseček na Medvědín. 
Skiareál rozšiřuje v této lokalitě i zdejší 
oblíbenou sjezdovku, takže půjde 
o ideální místo pro rodiny s dětmi 
nebo začátečníky.

Skiareál letos opět zvyšuje komfort pro návštěv-
níky lyžařského střediska, když investoval 50 mi- 
lionů korun do stavby čtyřsedačkové lanovky 
vedoucí z Horních Míseček na Medvědín. „Jed-
ná se o původní čtyřsedačku, kterou ve Svatém 
Petru nahradila současná šestimístná lanovka 
na Pláně. V uplynulých měsících proběhla její 
kompletní repase,“ přiblížil projekt ředitel Ski-

areálu Špindlerův Mlýn Čeněk Jílek s tím, že stře-
disko v současnosti pracuje už také na terénních 
úpravách a rozšíření sjezdových tratí. Zahájena 
již byla stavba dolní stanice, následovalo budová-
ní horní stanice i příprava samotné trasy lanové 
dráhy. Některé z podpěr lanovky byly usazovány 
pomocí vrtulníku. Zdejší oblíbená sjezdovka Ma-
chytka se navýší o 1,5 hektaru. Skiareál rozšiřuje 
jak její horní, tak i dolní část a zásadně tak zlepší 
její propustnost. Kvalita lyžování na Horních Mí-
sečkách se zvedne zásadním způsobem, cílem 
je vytvořit z této lokality vyhledávaný prostor 
pro začátečníky a rodiny s dětmi. Díky nové la-
novce zjednoduší skiareál návštěvníkům jízdu 
z parkoviště na Medvědín, zkrátí dobu odbavení 
a celkově jim nabídne podstatně větší komfort 
jak přepravy, tak lyžování.

Ve Špindlu budou mít lyžaři opět k dispo-
zici 25 kilometrů denně upravovaných svahů, 
běžecké tratě, nejdelší osvětlenou sjezdovku 
v Čechách, moderní lyžařské školky a půjčovny 
vybavení, vyhřívanou šestisedačku s bublinou 
ve Svatém Petru, spoustu netradičních zimních 
aktivit a zážitků včetně unikátního Ledária. Chy-
bět nebudou ani velké mezinárodní akce ani 
bohatý aprés-ski program po celou sezónu. Díky 
modernímu zasněžovacímu systému ve Sva-
tém Petru i na Medvědíně neohrozí lyžování ani 
případný nedostatek sněhu. Prostřednictvím 
věrnostnímu programu Gopass.cz navíc pořídíte 
skipasy i občerstvení se slevou.

CO NOVÉHO PRO VÁS  
PŘICHYSTALY ČESKÉ SKIAREÁLY?
Špindlerův Mlýn lyžařům nabídne 
novou lanovku na Horních Mísečkách

Běžecké tratě se z Červenohorského sedla 
rozbíhají na obě strany Hrubého Jeseníku. Pod-
statná část z nich je strojově upravována. Asi 
nejvyhledávanější trasou se vydávají lyžaři-běžci 
jižním úbočím Velkého Klínovce, dále na Švýcár-
nu a do oblasti Praděda.

Martin Dubský, vedoucí lyžařského areálu Čer-
venohorské sedlo, nám představuje novinky pro 
letošní zimní sezónu: „Dokončili jsme kompletní 
zasněžování severních svahů a budeme prodlu-
žovat oblíbenou rodinnou sjezdovku o 120 me-
trů. Řidiče potěšíme informací, že se nám po-
dařilo rozšířit parkovací plochy. Z důvodu větší 
bezpečnosti bude rozšířena „modrá sjezdovka“ 
na dojezdu k lanové dráze. Můžeme se také po-
chlubit novým mostem mezi severními a jižními 
svahy areálu. Slouží pro přechod hlavní cesty. 
Srdečně zveme vaše čtenáře k návštěvě. Máme 
pro ně připraveno na 9 kilometrů sjezdovek.“

Lyžařský areál Červenohorské sedlo 
je jedním z nejznámějších středisek 
sjezdového lyžování na severní Moravě. 
Je známou křižovatkou zimních, ale 
i letních turistických cest. 

Nadmořská výška Červenohorského sedla je 
1013 m. Sjezdové tratě začínají v nadmořské 
výšce 1164 m a končí 862 m. Tato poloha dává 
předpoklad pro kvalitní zimní sezónu od polo-
viny prosince do konce března. 

Sjezdové tratě obslouží lanovka a osm lyžař-
ských vleků. Z lanovky se můžete vydat na čtyři 
sjezdovky. Každá z nich je delší více než jeden 
kilometr. Návštěvník si může vybírat mezi te-
rény od těch vysloveně lehkých až po prudký 
slalomový svah, určený nejvyspělejším lyžařům. 
V prostoru Červenohorského sedla naleznou 
návštěvníci také veškeré další služby včetně 

Červenohorské sedlo je křižovatkou zimních turistických cest

servisu, úschovny, půjčovny, lyžařské školy… 
Přepravní kapacita je 7000 osob za hodinu. 
V nastávající sezóně zůstávají ceny  skipasů 
beze změny (550 Kč/den/dospělá os.).

Na Klínovci zavedli 
přepravu skibusem
Skiareál Klínovec hrál významnou 
roli v zimních sportech již od počátků 
lyžování v Čechách. 

K dispozici je i zde kompletní zázemí špičkového 
lyžařského střediska. Každoročně modernizova-
ný systém výroby technického sněhu letos posílil 
o dalších 15 sněhových děl a jeho systém se 
podařilo téměř plně automatizovat. Významnou 
posilu zaznamenal i vozový park, a to v podobě 
nové rolby nejvyšší výkonnostní třídy. Skiareál 
se snaží neustále modernizovat a zlepšovat 
infrastrukturu a nabízené služby a vytvořit tak 
krásný lyžařský zážitek pro všechny návštěvníky. 
Lyžovat můžete na 18 km sjezdovek. Společně 
s německým areálem Fichtelberg můžete v rám-
ci Interskiregionu na jeden a půl denní skipas 
již lyžovat v obou areálech na 33 km sjezdovek, 
mezi vrcholy vás každou hodinu převeze skibus. 
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„Špindlerovské ledárium jsme vybudovali teprve 
před dvěma lety a u našich návštěvníků sklízí stále 
větší úspěch. V tradici jsme se tedy rozhodli i nadá-
le pokračovat. Lidé k nám nejezdí jen kvůli lyžování, 
ale vyhledávají i jinou zábavu a aktivity, které by jim 
zpestřily dovolenou. Ledový klimatizovaný chrám 
nabízí i kulturní zážitek,“ uvedl ředitel Skiareálu 
Špindlerův Mlýn Čeněk Jílek s tím, že po sochách 
symbolizujících kulturní odkaz Karla  IV. nebo 
Vivaldiho Čtvero ročních dob se mohou letos 
příchozí těšit na umělecká díla ve stylu nového 

Rádi byste si zpestřili pobyt na horách netradičním kulturním 
zážitkem? Navštivte unikátní ŠPINDLEROVSKÉ LEDÁRIUM  
u horní stanice šestisedačkové lanovky Pláň. Originální výstavu 
ledových soch nabízí Skiareál návštěvníkům již třetí zimní sezónu. 
Letošní téma ocení zejména filmoví nadšenci a vstupné je pro 
všechny zdarma.

amerického filmu, jehož 
unikátní expozici tento-
krát doplní i tematická au-
diovizuální show. Název filmu je 
zatím překvapení a brzy jej najdete na webových 
stránkách skiareálu.

Špindlerovské LEDÁRIUM je jediné svého dru-
hu v České republice. Při vstupu do obřího kru-
hového stanu na návštěvníky dýchne jedinečná 
atmosféra. Obří ledové skulptury budují sochaři 
elektrickými pilami, frézami a dláty. Rukama jim 

projde přes čtyřicet tun ledu. Umělci nejprve 
naskládají ledové kvádry na sebe, pak je spojí 

vodou, která po zamrznutí působí jako lepi-
dlo. Podle fotografií, plánů a nákresů pak 

dílo vyrobí za několik hodin. Ledárium 
s průměrem osmnáct metrů připo-

míná obří iglú. Jeho konstrukce je 
ukotvená na 33 hřebech a je po-
tažená bílou plachtou. Sochy jsou 
příjemně nasvícené a návštěvníci 
mají k dispozici i lavičky s kožeši-
nami. Ledárium láká návštěvníky 

i večer, Skiareál se proto rozhodl 
nabídnout v letošní sezóně i mož-
nost večerní návštěvy, kdy ledový 
chrám působí obzvlášť magicky.

Špindlerovské LEDÁRIUM je ná-
vštěvníkům k dispozici po celou 

zimní sezónu až do konce břez-
na 2018. Pro všechny je navíc 
zdarma. Stačí vyjet ze Svatého 
Petra vyhřívanou šestimístnou 
lanovkou na  Pláně, atrakce 
stojí hned u  horní stanice. 
Kulturní zážitek můžete spo-
jit třeba s procházkou, užít si 
nádherné výhledy na hřebe-

ny Krkonoš a dopřát si kávu, 
dezert nebo něco ostřejšího 

ve zdejší panoramatické restau-
raci Na Pláni. Ledárium je mož-
né navštívit příležitostně i večer 
v rámci komorních koncertů nebo 
jiných večerních akcí, které zde 

skiareál několikrát v sezóně pořádá. 
V ledovém iglú již několikrát vystoupilo 

například oblíbené smyčcové trio Inflagranti, 
které sklidilo obrovský úspěch, vystupoval zde 
ale i zpěvák Marek Ztracený. Koncerty byly vždy 
vyprodané. Nenechte si ani vy ujít kulturní zážitek 
v netradičních a atraktivních prostorách mezi 
ledovými sochami na hřebenech hor. 

Více na www.skiareal.cz.

LEDOVÉ SOCHY
ve špindlerovském ledáriu
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